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 2003رؤى الاحزاب السياسية العراقية للقضايا الوطنية بعد 

 أ.د. خيري عبد الرزاق جاسم

وذلذذب دعذذو  مذذ   مذذ    ،2003العذذا   شكلت الاحزاب السياسية الملمح الابرز في الحياة السياسية العراقية منذذ        
فعذذذرل العذذذرا  ال عو زذذذة الحز يذذذة دسذذذك   واسذذذ  وفسذذذحت  العذذذرا ،هيمنذذذة الحذذذزب ال احذذذو  لذذذا العمذذذ  السياسذذذي فذذذي 

ال عو زذذة و ذذ  الحرلذذة السياسذذية الماذذال واسذذعا  لل ع اذذر  ذذ  الاخال السياسذذية المر ل ذذة والم ن  ذذة دحرلذذة وفذذي احيذذا  
حزاب السياسية دطرلمة واسعة  وا  مس  اوة م  غياب قان   ينظم الحيذذاة الحز يذذة ح ذذا ف  الوت الا قا  ،بوو  أزة 

 . 2015لسنة   (36)وتحويوا   نو صووخ قان   الاحزاب خقم  ،2015العا   

وح ذذا  2003فمنذذ  العذذا   للعذذرا ،ول لب تُعو الاحذذزاب السياسذذية الالذذة المُم ذذوخة وايراذذر تذذواارا  فذذي ال اقذذ  السياسذذي 
ل قت الحاضر كانت ومذذا تذذزال تماذذ  ورلطذذة واسذذعة وم سذذ وة مذذ  المذذ   والسروذذيات ال ذذي أ ت أ واخا  مذذ ارة فذذي ا

ولذذم زكذذ  نوذذاا الملذذازا ال انيذذة مذذ  الا  مذذا  دالمذذوخ ن سذذت الذذ ا  ليذذت أو كانذذت  ليذذت الملذذازا  السياسذذية،الحيذذاة 
 .ذاكالطائ ي وال ئ ا لل ا الحزب أو لاسيما تلب الملازا الم علمة دال ع ئة والحسو    ال انية، و  

Visions of Iraqi Political Parties for National Issues After 2003 

P. Dr. Khairy Abdul Razzaq Jassim 

       Political parties have formed the most prominent feature in Iraqi political life 
since 2003, after decades of one-party dominance over political work in Iraq. Iraq 
has widely known party pluralism, pluralism and an atmosphere of political freedom 
have provided a wide space for the expression of different and varied political 
opinions freely and sometimes without any Restrictions, so political parties 
proliferated in a very wide way, taking advantage of the absence of a law regulating 
partisan life until 2015, specifically when the Parties ’Law No. 36 of 2015 was 
issued. 

Therefore, political parties are considered the most capable and influential party in 
the political reality of Iraq, since 2003 until the present time they were and still 
represent a wide and complex map of forces and personalities that have played 
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influential roles in political life, and the share of national issues has not been as 
much attention as it or it was for the sub-national issues, especially those related to 
sectarian and factional mobilization and gathering for this or that party. 

 

تماعي وانعكاسها في معنويات المقاتلين الأساليب الدعائية لتنظيم داعش الإرهابي عبر مواقع التواصل الاج
 العراقيين

 مهند حميد التميمي *

و وسذذذائ  ال ذذذ   الاويذذذو أو مذذذا تعذذذرل دم اقذذذ  ال  اصذذذ  الا  مذذذا ي مذذذ  المنوذذذات ال  ميذذذة ال ذذذي تمذذذو       تعذذذُ
رض الرومات وال ظائف ال  مية الماانية مذذا أتذذاش لصشذذران والمنظمذذات واللائذذات اسذذ روا  تلذذب المنوذذات ل ذذ 

إزوذذال خسذذائللا إلذذا  ذذو  ك اذذر مذذ  الاملذذ خ وال  ا ذذ  معلذذم ومعرفذذة ووذذائم الاملذذ خ وت  لاتذذت، وممذذا يل ذذت 
أنظاخنذذا فذذي م ضذذ د اسذذ روا  م اقذذ  ال  اصذذ  الا  مذذا ي لصهذذراض الو ائيذذة  ذذ  ت ظي لذذا مذذ  ق ذذ  المنظمذذات 

الايذذوي ل  يات ال ذذي تذذ م  بلذذا و عللذذا الاخ ابية وال نظيمات الم سو ة فذذي  مليذذة نسذذر أفوذذاخ م ومع مذذواتلم وفذذرض 
 .م  وسائ  الو ازة ل لب ال نظيمات

The Propaganda Methods of the Terrorist Organization ISIS on social media 
and Their Reflection on the Morale of Iraqi Fighters 

Muhannad Hamid Al-Tamimi 

       New media, or what is known as social networking sites, are among the media 
platforms that provide free media services and functions, which allowed people, 
organizations and bodies to use these platforms for the purpose of delivering their 
messages to a large number of audiences, interacting with them and knowing the 
characteristics and trends of the audience, and what draws our attention to the topic 
of using communication sites: the social for propaganda purposes is their 
employment by terrorist organizations and militant organizations in the process of 
spreading their ideas and beliefs, imposing the ideologies that believe in them, and 
making them a means of propaganda for these organizations. 
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 تداعيات اغلاق مضيق هرمز السياسية والاقتصادية والبدائل الممكنة

* ي الدكتور جعفر بهلول الحسيناو   

زعو ملاق  رمز ال ا    مواخ ا  ما  العالم الاذذ   واحذذو مذذ  ا ذذم  سذذرة ملذذائق وممذذرات مائيذذة ملمذذة فذذي       
العذذذالم  لذذذا الوذذذعاو الاا سياسذذذية والاسذذذ راتياية والاق وذذذا زة، اذ تمذذذر مذذذ  و لذذذت نذذذاق ت الذذذن   المحملذذذة بذذذن   

مذذوا ا دالطاقذذة ولعذذ   دالاز  ذذاخ والاذذرال  لذذا كذذ  الرليج إلا معظم  ول العالم، وقو أصوح السذذرلا  الحاذذ ا الذذ ا ز
الذذوول المطلذذة  ليذذت وال ذذي للذذا منافذذ   ليذذت كذذوول الرلذذيج العر ذذي، والامل خلذذة السذذ مية اليرانيذذة ال ذذي تسذذ رومت 
وا ت دذذالحرب ف نلذذا س سذذعا  الاذذ   ك خقذذة ضذذ    لذذا الذذوول الو ذذر  فذذي حذذال تعراضذذت لعم  ذذات اق وذذا زة أو  ذذُ

تلذذا الوفا يذذة  ا ذذوة لهذذ   ال ملذذاق أمذذا    ذذ خ  ميذذ  السذذ   والنذذاق ت الن طيذذة وال ذذ اخا الحر يذذة، وقذذو قامذذت ق ا
خ سذذ نلا وزواخقلذذا الحر يذذة وك ذذالة أسذذط للا الحر ذذي  العسذذكرلة دمنذذاوخات  ويذذوة  لذذا ميا ذذت ل  ذذرز مذذ  و للذذا تطذذ ا

لملذذاق ومنذذ  ال ذذ اخا الو ذذر  مذذ  ال مذذوا  المالاز دالطائرات والو اخلخ الوعاوة المو ، وقوختلا  لا تلغذذيم أ مذذا  ا
نحذذذ  أخاضذذذالار أو فذذذرض مزلذذذو مذذذ  العم  ذذذات الاق وذذذا زة الووليذذذة  لالذذذا و ال ذذذي تلذذذو  خكذذذائز حياتلذذذا الاق وذذذا زة 
ا يا اذذذاخ  فذذذي حذذذال أهلمذذذت السذذذلطات  مذذذت المنطمذذذة ل  و ذذذا ات أزا والا  ما يذذذة والسياسذذذية، وكذذذ ا  ذذذ   المسذذذ اوا

 .اليرانية ملاق  رمز

The Political and Economic Implications of Closing the Strait of Hormuz and 
Possible Alternatives 

Dr. Jaafar Bahloul Al-Hussainawi 

    The Strait of Hormuz, which is the focus of the world's attention today, is one of 
the ten most important geopolitical, strategic and economic straits and waterways in 
the world, as oil tankers carrying Gulf oil pass through it to most countries of the 
world, and it has become the vital artery that supplies energy and returns prosperity 
and wealth to All the countries bordering on it that have ports over it, such as the 
Arab Gulf states, and the Islamic Republic of Iran that is using it today as a 
pressure card on the major countries in the event that it`s subjected to economic 
sanctions or is  threatened by war, it will strive to close the strait before the crossing 
of all ships, oil tankers and warships, Its military defense force has carried out 
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numerous maneuvers on its waters to highlight the development of its ships and 
warships, the efficiency of its war fleet equipped with aircraft and long-range 
missiles, and its ability to mine the depths of the strait and prevent the major 
warships from advancing towards its territory, or to impose more international 
economic sanctions on it that threaten the pillars of its economic, social and political 
life, and all of these developments complicated the region to prepare for any 
emergency in the event that the Iranian authorities close the Strait of Hormuz. 

في امن الدول... السعودية إنموذجا   وأثرهالارهاب الالكتروني   

 رؤى خليل سعيد خليل *

أ  ظلذذذ خ الحاسذذذوات ادليذذذة أ ت إلذذذا ت ااذذذر شذذذك  الحيذذذاة فذذذي العذذذالم، وأصذذذوح الا  مذذذا   لذذذا وسذذذائ  تمنيذذذة     
المعل مات الحوياة يز ا  ي م ا دعو ي  ، س ال فذذي الم سسذذات الماليذذة، أو المرافذذق العامذذة، أو الماذذال ال عليمذذي، أو 

الحوياة ما زوعا حور  م  ف ائذذو، فذذ   ال  ذذت ادوذذر ايمني أو هار ذلب، إلا أنت وإ  كا  لل سائ  اللو رونية 
والم ماذذ  فذذي الاسذذ روامات السذذائة واللذذاخة للذذ   ال منيذذات الحوياذذة ومنلذذا الخ ذذاب اللو رونذذي أصذذوح وطذذر ا يلذذو  
العذذالم دوسذذر ، إ  وطذذر الخ ذذاب اللو رونذذي زكمذذ  فذذي سذذل لة اسذذ روا   ذذ ا السذذ ش مذذ  شذذوة أاذذر  وضذذرخ ،  يمذذ   

 .عملت الخ ابي و   في منزلت، أو مك وت، أو في مملا، أو ح ا م  هرف ت في أحو ال نا   مس رومت د

وأسذذذر لا تطذذذ خ ا  ذذذي اينظمذذذة ايمنيذذذة، و لذذذا الذذذرهم سذذذر ة تط خ ذذذا إلا أنلذذذا أقذذذ  إ  أراذذذر اينظمذذذة ال منيذذذة تمذذذوم ا 
اينظمة اس مراخ ا وم ا قية، نظذذر ا ل سذذاخد وتاذذرة الاذذرائم اللو رونيذذة وأ واتلذذا والا ذذرات ايمنيذذة ال ذذي لا زمكذذ  أ  يذذ م 

خ دسذذك  ك اذذر تماشذذي ا مذذ  الحذذو منلذذا  لذذا المذذو  الط لذذ ، فماذذال أمذذ  المعل مذذات فذذي الن رنذذت  وذذ  فذذي ال طذذ  
 .ال ط خ في الارلمة اللو رونية

مذذ  مظذذا ر تلويذذو الخ ذذاب الالو رونذذي يمذذ  الوولذذة،  مذذ  الاما ذذات الخ ابيذذة  لذذا نسذذر أفوذذاخ م وقذذيملم  لذذا 
شذذوكات ال  اصذذ  الا  مذذا ي، وضذذم أر ذذر قذذوخ ممكذذ  مذذ  ايفذذرا  وتاناذذو م وتعلذذيملم كي يذذة اسذذ روا  الم  اذذرات 

لم اقذذذذ  الالو رونيذذذذة وهار ذذذذا مذذذذ  العمليذذذذات ال راميذذذذة هاذذذذر المسذذذذرو ة، إضذذذذافة إلذذذذا او ذذذذرا  السذذذذوكات واو ذذذذرا  ا
 .الحساسة للوول وال اسس  لالا وإخسال خسائ  تلويو للوول لم  ل مطال لم

فن ياذذذذة لاملذذذذة  ذذذذ   ال لويذذذذوات الم ن  ذذذذة، ي   ذذذذا  لذذذذا الما مذذذذ  الذذذذوولي دمر لذذذذف أشذذذذكالت ت نذذذذي مام  ذذذذة مذذذذ  
 .يات لم ا لة الخ اب الالو روني، وتحماق أم  واس مراخ الوولالاس راتيا
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Electronic Terrorism and its Impact on the Security of Countries ... Saudi 
Arabia as a Model 

Rua` Khalil Saeed Khalil 

    The emergence of computers has changed the way of life in the world, and the 
dependence on modern information technology means is increasing day by day, 
whether in financial institutions, public facilities, educational, security or other fields, 
but even if it is for modern electronic means what is difficult to quantify from the 
benefits, the other side, which is the bad and harmful uses of these modern 
technologies, including electronic terrorism, has become a threat that threatens the 
entire world. The threat of electronic terrorism lies in the ease of using this weapon 
with its severe impact and harm, so the user performs his terrorist act while he is in 
his home, or his office, in a cafe, or even from his hotel room. 

The most advanced and fastest technical systems are the security systems, and 
despite the speed of their development, they are the least stable and reliable 
systems, due to the acceleration of electronic crimes and their tools and security 
gaps that cannot be reduced in the long term, as the field of information security in 
the Internet is developing in a significant way in line with the development in 
cybercrime. 

Among the manifestations of the threat of electronic terrorism to state security is the 
work of terrorist groups to spread their ideas and values on social networks, to 
include as many individuals as possible and to recruit and teach them how to use 
explosives, penetrate websites and other illegal criminal operations, in addition to 
penetrating sensitive networks of countries, spying on them and sending them 
threatening messages to states to accept their demands. 
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As a result of the combination of these various threats, the international community, 
in its various forms, must adopt a set of strategies to confront electronic terrorism, 
and achieve the security and stability of states. 

 مرأة الثقافية والأجتماعيةالضمانات القانونية لحقوق ال

 سجى فالح حسين *

تعذذو حمذذ   المذذرأة  ذذزل  مذذ  حمذذ   الانسذذا  ال ذذي لا تن وذذ   نلذذا ، فحمازذذة حمذذ   المذذرأة تعذذو حمازذذة للما مذذ       
دارملذذت  ، كمذذا ا  ملمذذذة الذذوفاد  ذذذ  حمذذ   المذذرأة تنطلذذذق مذذ  اللذذذروخة الملحذذة لحماي لذذا مذذذ  كافذذة ال اذذذاوزات ، 

 ذذي تمذذاخه ضذذو ا ، وقذذو  او ل ذذت نظذذرة الما معذذات للمذذرأة ، حسذذا امافذذة  ذذ   الما معذذات ومظذذا ر ال عسذذف ، ال
وتموملا اذ ا  خقي الما م  زماه دما ت م   دت المرأة م  حم   في الاانذذا الا  مذذا ي والامذذافي ، اذ ا  الحمذذ   

  لصت اقيذذات الووليذذة  وخ ك اذذر الا  ما يذذة والاما يذذة للمذذرأة لا تمذذ  ا ميذذة  ذذ  حم قلذذا المونيذذة والسياسذذية ، وقذذو كذذا 
في الا  ما   دمساواة المرأة للر   في الحمذذ   الا  ما يذذة والاما يذذة ، لزمانلذذا دذذو  ال مااذذز بانلمذذا زعذذو ورقذذا  لم ذذوأ 
المسذذاواة فذذي الحمذذ   واح ذذرا  الورامذذة الانسذذانية ، وقذذو  انذذت المذذرأة العراقيذذة فذذي الوسذذاتار السذذادمة مذذ  الوااذذر مذذ  

 ال ليمذذر للمذذرأة حم قذذا  وحرلذذات وفمذذا  للمنظذذ خ   2005ااز بانلا و ا  الر   الا ا   س  خ العرا  لعا   مظا ر ال م
الا  مذذا ي ووفذذق حمذذ   الم اانذذة، الا ا  المذذ انا  العراقيذذة ت اوتذذت فذذي مسذذولة حمازذذة حمذذ   المذذرأة  الا  ما يذذة 

العراقي وقان   الاحذذ ال السروذذية و ذذ ا مابانذذا   والاما ية، كما ا  دعللا ا وخ قسما  م  حم قلا كمان   العم  ات
 .  في انازا   ا الوحث

Legal Guarantees of Women's Cultural and Social Rights 

Saja Faleh Hussain 

    Women's rights are part of human rights that cannot be separated from them. 
The protection of women's rights is a protection for the entire society, and the task 
of defending women's rights stems from the urgent necessity to protect them from 
all abuses and manifestations of abuse that are practiced against them. Societies 
’view of women has differed according to the culture and progress of these 
societies, as the advancement of society is measured by the rights enjoyed by 
women in the social and cultural aspect, as the social and cultural rights of women 
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are no less important than their civil and political rights, and international 
conventions have had a great role in concern In the equality of women with men in 
social and cultural rights, due to their belief that discrimination between them is a 
violation of the principle of equality in rights and respect for human dignity. 

In previous constitutions, Iraqi women suffered from many manifestations of 
discrimination between them and men. However, the 2005 constitution of Iraq came 
to recognize rights and freedoms for women according to the social perspective and 
according to citizenship rights. However, Iraqi laws differed in the issue of protecting 
women's social and cultural rights, and some of them were wasted part of her 
rights, such as the Iraqi Penal Code and Personal Status Law, and this is what we 
explained in the course of this research. 

 الدور الإقليمي لسلطنة عمان ونموذج الحياد الايجابي

 أ.م.د. محمد كريم كاظم                                           محمد حامد سلطان

 لذذذذا مذذذذو   مذذذذ   أا  ذذذذت سذذذذلطنة  مذذذذا  قذذذذوختلا  لذذذذا ت نذذذذي قلذذذذازا  لذذذذا الوذذذذعاوي  القليمذذذذي والذذذذوولي        
أ  تح  ظ لن سلا دحرلة الحركة و موواقية مسل  ة في ا اخة أزمات كاارة لم تو  ارفا فالا، و ذذ  مذذا واس طا ت  

أرسذذ لا امذذة اياذذرال القليميذذة والووليذذة، دعاذذوا  ذذ  المحذذاوخ والاصذذط افات اللذذيمة، ال ذذي تسذذ   المسذذلو السياسذذي 
سذذة القليمذذي  كمذذا أتذذاش للذذا م قعلذذا الا رافذذي أ ميذذة لل اذذاخة الووليذذة ول لذذن   المنمذذ ل دحذذرا، ممذذا  عللذذا  ولذذة م سا 

ل امذذا  الذذوول المطلذذة  لذذا المحذذي  اللنذذوا، و الممابذذ  تذذرفه ال ذذوو  فذذي شذذ ونلا الواوليذذة  لمذذو او ذذاخت سذذلطنة 
 . ما  نلالا ال اضح، دم ا و ااب ة وصلوة تو ي بنال   قات  ائمة، تم    لا الوواقات وال عاو  الوائم

The Regional Role of the Sultanate of Oman and the Positive Neutrality Model 

Prof. Assis. Dr. Muhammad Karim Kadhem  - Muhammad Hamid Sultan 

        For decades, the Sultanate of Oman has proven its ability to embrace issues 
at the regional and international levels. It was able to preserve for itself freedom of 
movement and witnessed credibility in managing many crises in which it was not a 
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party, which earned it the confidence of regional and international parties, away 
from the narrow lines and alignments that prevail in the regional political scene. Its 
geographical location also made it important for international trade and seaborne oil, 
which made it a founding state for the grouping of countries bordering the Indian 
Ocean, and in return it refuses to interfere in its internal affairs. The Sultanate of 
Oman has chosen its clear approach, with firm and solid rules seeking to build 
lasting relationships based on friendships and lasting cooperation. 


